
Tanker om TRO – og dens udfordringer 
Det har for mig altid været spændende at prøve kræfter med at beskrive de lidt dunkle sider af livet. 
Som f.eks. begrebet TRO. Hvad er det for noget? Ja, alle kender ordet. Og har også en grad af holdning 
til det. Men måske for mange uden at det for alvor får betydning.  

Tro handler om tillid i mere eksistentiel forstand. En af Aarhus Universitets små tænkepause-bøger 
handler om TILLID, skrevet af professor Gert Tinggaard Svendsen i 2012. Han skriver på bogens omslag  
bl.a.: 

”Den offentlige sektor er kolossal, skatterne er skyhøje, og de økonomiske incitamenter til at arbejde 
er svage. Alligevel er vi blandt verdens rigeste lande. Hvorfor? Svaret findes i den tillid, vi har til 
hinanden. Hvis der blev afholdt VM i tillid, ville Danmark stå øverst på sejrsskamlen med en 
guldmedalje om halsen. Vi har et enestående velfærdssystem, fordi vi er verdensmestre i tillid.” 

Går vi til Bibelen, er tro her beskrevet på følgende måde (Ny Testamente, Hebræerbrevet kap. 11 vers 
1): ”Tro er fast tillid til det, der håbes på, overbevisning om det, der ikke ses.”  

 

Tro, håb og tillid hænger altså iflg. denne definition sammen. Men alligevel er tro i religiøs forstand i 
mange sammenhænge problematiseret. Ja, nogle vil ligefrem sige, at det er naivt at tro. Man skal vide. 
Tro er alt for diffust et grundlag at handle på.  

Med troen bevæger vi os ind i den metafysiske verden. Der, hvor vi ikke længere kan se eller røre ved 
genstanden. Vi må nøjes med at sanse, erfare, mærke eller – tro.  

Selv er jeg vokset op i et kristent miljø med troen som ledsager. Det har givet mig tryghed og oplevelsen 
af ånd. Altså oplevelsen af, at der er noget, der er større end mig selv. Og ”det større” har jeg kunnet se 
i den billedbibel, som var en væsentlig del af min opvækst. Noahs ark. Josef og hans brødre. Den lille 
Moses i sivkurven på Nilen. – Og det lille Jesusbarn i stalden i Betlehem. Den spedalske, som blev 
helbredt af Jesus. Og til sidst Jesu korsfæstelse – fordi Jesu kærlighed var andet og mere, end 
magthaverne og de lærde kunne acceptere. Og efter korsfæstelsen opstandelsen. Og Jesu himmelfart.  

Kristendommen indeholder udfordringer i forhold til tillid og tro.  



Uanset hvilken form for tro, vi taler om, kan den næsten ikke beskrives bedre end med de ord, som 
borgerrettighedsforkæmperen Martin Luther King engang har udtalt: ”Tro er at træde op på det første 
trin, selvom du ikke kan se hele trappen.” 

Salmedigteren og højskolemanden Jens Rosendal (1932-2023) fokuserer på troen i salmen ”Troen er 
ikke en klippe” (Salmebogstillægget 100 salmer, nr. 892). Her skriver han i første vers: ”Troen er ikke en 
klippe/ midt i et stormpisket hav/ tro er at sejle trods bølger/ over en truende grav.”  Og i vers 2: ”Troen 
er ikke det sikre/ midt i en verden af fald,/ tro er at være til stede,/ høre, når nogen har kaldt.” Og til sidst 
i vers 7: ”Tro er utrolige kræfter,/ som vil forandre alt./ Vove sig dybt ind i mørket,/ hvis der for alvor er 
kaldt.” 

Jeg har flere gange hørt i samtaler med andre: ”Jeg ville gerne tro, men jeg kan ikke.” Hvad er svaret 
her? Eller er der noget svar? Jeg tænker, at alene udsagnet er udtryk for tro. Tro handler ikke om altid at 
være på den grønne gren. Tro handler – også – om ærlighed. Også den ærlighed, som melder ud: ”Jeg 
kan ikke tro.” For troen er netop ikke en klippe. Men en ærlig søgen. Og denne søgen indeholder også 
dette: Ikke selv at finde, men at blive fundet. Tro og kristendom er netop stigen med det første trin – 
uden at kunne se alle trinnene.  

Nogle mennesker finder troen. Andre bliver fundet. Det er en del af livets mysterium. Og bønnen er en 
mulighed for at sætte ord på denne søgen. Lige som den kristne gudstjeneste er det.  

Jørgen Breindahl 

 

Der er et aktuelt projekt om at lad os tale om troen med opbakning fra store dele af folkekirken, 
frikirker, den katolske kirke m.v. Nedenfor et par links til dette spændende projekt, bl.a. en samtale 
mellem folketingspolitiker Ida Auken og skuespiller m.v. Casper Christensen.  

https://www.ladostaleomtro.dk/samtalevideoer/casper-og-ida-taler-om-tro 
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